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ÚVOD

Česko předsedá Evropské unii - to je začátek roku 2009; v březnu, uprostřed předsednictví 
padá v Česku vláda; nastupuje úřednická vláda Jana Fischera; v září Ústavní soud ruší ústavní 
zákon a také předčasné volby a po celý rok nás zajímá kauza Právnické fakulty v Plzni, kde 
získávali absolventi tituly např. ve zkrácené době nebo za opsané práce.
V dubnu vítá vzácnou návštěvu Praha - prezidenta USA Baracka Obamu a v září Brno - 
papeže Benedikta XVI.
V dubnu také umírali lidé v Itálii při zemětřesení, v červnu postihly Česko bleskové záplavy a 
v srpnu jsme prožívali společně se svými sousedy Slováky tragédii zasypaných horníků v 
dole v Handlové.
Největší kulturní událost roku byla smutná. Miliony fanoušků po celém světě truchlily pro v 
červnu tragicky zemřelého „krále popu“ Michaela Jacksona.
V únoru zasedlo Česko k televizním obrazovkám - v Liberci se začalo světově lyžovat. Ještě 
ke  konci  roku  ale  není  jasné,  kdo  zaplatí  dluhy  ze  světového  šampionátu  v  klasickém 
lyžování.  Velkým  svátkem  sportu  bylo  také  prosincové  finále  Davis  Cupu,  kde  čeští 
reprezentanti  nakonec  prohráli  se  Španělskem.  Nejlepším  sportovcem  je  v  roce  2009 
neporazitelný běžec jamajčan Usain Bolt.
Rok 2009 v Ruprechtově podrobně mapují  následující kapitoly.
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2. Hospodaření obce
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7. Počasí
8. Pohyb obyvatelstva



1. ZASTUPITELSTVO

Zastupitelstvo obce se sešlo v průběhu roku 2009 ke svému zasedání 5 krát. Průměrná účast 
občanů na těchto jednáních je 5. Od prvního březnového zasedání jsme začali zveřejňovat v 
Ruprechtovském  zpravodaji  výpis  usnesení  ze  zápisu  za  zasedání  v  plném  znění. 
Nejdůležitější body jednotlivých zasedání byly:
18. března zastupitelstvo schválilo rozpočet obce na rok 2009, závěrečný účet roku 2008, 
inventarizaci majetku obce a zajímavým bodem bylo schválení poskytnutí dotace na zřízení 
kontaktního místa veřejné správy CzechPoint na obecním úřadě. 
13. května bylo hlavním bodem programu projednání a schválení návrhu Zadání územního 
plánu obce Ruprechtov. Účast 6 občanů byla vyšší než obvykle, ale vzhledem k závažnosti 
projednávaného tématu, velmi malá. 
12. srpna bylo svoláno mimořádné zasedání, kde byla schvalována smlouva o přijetí dotace 
na zpracování projektové dokumentace z rozpočtu Jihomoravského kraje  a smlouva o dílo s 
firmou  ADOS na vypracování  projektové  dokumentace  -  obě  na  cyklostezku  Krásensko-
Podomí-Ruprechtov. 
30.  září  zastupitelstvo  obce  schválilo  novou  Zřizovací  listinu  příspěvkové  organizace 
Mateřské  školy  Ruprechtov,  jejíž  změna  byla  vyvolána  změnou  legislativy  a  také  bylo 
schváleno podání žádostí o dotace na rok 2010.
22  usnesení  vyplynulo  z  dlouhého  jednání  zastupitelstva  9.  prosince.  Mimo  jiné  byla 
schválena vyhláška o poplatku za likvidaci odpadů na rok 2009, dvě smlouvy o poskytnutí 
dotací na udržení akceschopnosti jednotky SDH, nová smlouva o nájmu hrobového místa na 
období  pěti  let,  smlouva  o  dílo  na  zpracování  žádosti  o  dotaci  z  Operačního  programu 
životního prostředí na odbahnění vodní nádrže a na výstavbu nové retenční vodní nádrže. 

Zaměstnanci OÚ
V roce 2009 zůstává v trvalém pracovním poměru jako účetní Martina Hořavová, čp.89; na 
rodičovské dovolené je Soňa Coufalová,  čp. 86 a v pracovním poměru na dobu určitou s 
dotací na mzdu  v rámci aktivní politiky zaměstnanosti Úřadu práce se během roku vystřídali  
Marie Doleželová, čp. 122, Václav a Eva Trávníčkovi, čp. 174 a Ing. Vladimír Švarc, čp. 18.
Na  dohodu  o  provedení  práce  během  roku  pracovali  Vladimír  Švarc,  čp.  72,  Magda 
Opletalová,  čp.  80 a Ing.  Jiří  Trávníček,  čp.  174;  jako knihovnice na dohodu o pracovní 
činnosti nadále pracuje Ludmila Opletalová, čp. 204.

Mateřská škola
Od 1.  ledna nastoupila  do zkráceného pracovního poměru v příspěvkové organizaci  obce 
Mateřské škole jako uklizečka paní Miroslava Zouharová, čp. 19. Tím se po odchodu paní 
Romany Tomáškové vytvořil  kompletní  kolektiv školky s ředitelkou Danou Konopkovou, 
učitelkou Hanou Voščekovou a kuchařkou a vedoucí stravování Jitkou Kameníkovou. 
Důležitou  vedlejší  činností  příspěvkové  organizace  je  školní  jídelna,  která  v  rámci  své 
doplňkové  činnosti  poskytuje  možnost  stravování  seniorům a   zaměstnancům  obce,  kdy 
průměrně uvaří asi 320 obědů měsíčně. 

JSDHO
V roce 2009 se jednotka ustálila na 15 členech. Z toho je 5 proškolených strojníků, 1 velitel 
jednotky,  který  v  letošním  roce  absolvoval  prodloužení  platnosti  proškolení,  1  zástupce 
velitele a 2 velitelé družstev. Ve spolupráci se zřizovatelem absolvovali v červnu  4 členové 
jednotky prodloužení proškolení na motorovou pilu.
V  prosinci  byla  provedena  velitelem  a  strojníkem  Jiřím  Musilem   příprava  zásahových 
vozidel na prohlídky STK; obě vozidla prošla bez závažných nedostatků. 
V uplynulém roce se jednotka zúčastnila dvou námětových a taktických cvičení. 18. 4. to 



bylo okrskové cvičení - požár průmyslových zemědělských skladů v Tučapech, kterého se 
zúčastnilo 6 členů jednotky. 14. 5. bylo vyhlášeno  společné cvičení všech složek IZS ve 
Vyškově na zimním stadionu - únik nebezpečných látek do ovzduší, kde zasahovalo 5 členů 
jednotky. 
Během roku byla jednotky povolána ke dvěma zásahům. 14. 7. zasahovalo 8 členů jednotky 
při vyprošťování zraněné osoby z výkopu novostavby RD v Ruprechtově ve spolupráci se 
Záchrannou službou Vyškov; 9. 9. byla jednotka povolána k požáru balíků sena na poli v 
lokalitě Maliná v katastru obce, kde zasahovalo 6 členů jednotky. 
Do výzbroje a výstroje bylo v roce 2009 zařazeno 5 ks hadic C52, 2 ks hadic B25 a 2 ks 
přiměšovacích tubusů  a do materiálu 12 ks smáčedel.           

DSO
I  v  roce  2009  se  obec  aktivně  spolupodílela  na  akcích  organizovaných  Dobrovolným 
svazkem  obcí  „Drahanská  vrchovina“.  16.  a  17.  ledna  to  byla  opět  účast  na  veletrhu 
cestovního  ruchu  Regiontour  2009  v  Brně,  tentokrát  jako  společná  expozice  s  MAS 
Moravský kras a mikroregionem Moravský kras. 
26. února se konalo zasedání správní rady DSO v klubovně kulturního domu v Ruprechtově. 
1. října se konal v klubovně kulturního domu v Ruprechtově „Kulatý stůl“ pro 6 obcí severní 
části mikroregionu, který se týkal projednání strategie mikroregionu. 
Mikroregionální akcí bylo také 3. října ukončení cyklosezony ve Studnicích. Součástí bylo 
vyhodnocení soutěže cestovních pasů, která probíhala ve všech obcích svazku.
Fórum ke  strategickému  plánu  rozvoje  mikroregionu  se  konalo  29.  října  v  Drnovicích  a 
zúčastnili se ho starostka a místostarosta. 
Nejvýznamější událostí v rámci DSO byla 1. prosince obhajoba kategorie B kritérií MA 21 
před vládní komisí pro udržitelný rozvoj. Obhajobu provedli předseda svazku a starosta Lulče 
Josef Vlach, místopředseda Mgr. František Vlk a starostky Krásenska a Ruprechtova - Hana 
Šíblová  a  Světlana  Švarcová.  Úspěšnou obhajobou se  stala  DSO “Drahanská  vrchovina“ 
jediným mikroregionem v republice, který se může tímto úspěchem pochlubit.

Významné události
25. dubna  opět proběhla brigáda na úklid okolí obce a sběr železného šrotu v rámci akce 
„Den Země“.  Zůčastnilo  se 13 brigádníků;  sebráno bylo  6 traktorových vleček železného 
šrotu a vyčištěny byly příkopy kolem státní silnice v katastru obce. Současně mohli občané 
také  využít  přistaveného  kontejneru  v  areálu  „Vodicovo“  na  velkoobjemový  odpad  z 
domácností. 

28.  dubna  se  konala  porada  starostů  obcí  v  obvodu  pověřené  obce  -  Města  Vyškov. 
Nejzajímavější bohužel špatnou informací, která se týkala obce, byla statistika Úřadu práce, 
kdy  k  datu  této  porady  bylo  evidováno  38  nezaměstnaných  z  obce  Ruprechtov  a  tímto 
vysokým číslem obsadila obec třetí nejhorší místo na okrese Vyškov.

17.  -  19.  června  se  v  lese  u  „Tří  smrků“  natáčela  část  filmu  pro  děti  „Kuky se  vrací“. 
Režisérem filmu je Jan Svěrák, kterému se v Ruprechtově velmi líbilo. Při natáčení se také 
podílela  Jednotka SDH s požárním vozidlem při  tvorbě umělého deště.  Pohádka abude v 
kinech uvedena v květnu příštího roku.

26. června se starostka rozloučila v Mateřské škole s budoucími prvňáčky. Do první třídy 
Základní  školy v Podomí  nastoupí  po prázdninách Alexandra Benešová,  čp.  65,  Barbora 
Šatná, čp. 33 a Tereza Zukalová, čp. 269.

26.  a  27.  listopadu  se  opět  konala  ve  vestibulu  kulturního  domu humanitární  sbírka  pro 



Diakonii Broumov.

14.  prosince  děti  z  Mateřské  školy  předvedly  starostce  připravený  program  na  Vánoční 
besídku a rozbalily dárky pod stromečkem. 

Zajímavosti
3. 6. byl po zátahu Policie Brno zatčen v části obce „Lažánky“ celostátně hledaný pachate;.
26.  6.  neznámí  pachatelé  poničili  střechu  čekárny  u  hřbitova  a  vhodili  2  kontejnery  s 
odpadem do vodní nádrže; v sobotu 27. 6. na výzvu vyprošťoval kontejnery HZS Vyškov;
3. 8. ve spolupráci s DI Policie ČR bylo prováděno měření rychlosti u doškové chaloupky za 
účasti starostky;
5. 10. byly v obci neznámými výtržníky převráceny a vysypány žluté zásobníky na posyp pro 
zimní údržbu.



2. HOSPODAŘENÍ OBCE

V  roce  2009  probíhalo  hospodaření  obce  dle  schváleného  rozpočtu  aktualizovaného  v 
průběhu roku 23 rozpočtovými opatřeními. Příjmy celkem dosáhly výše 6.406 tis. Kč, což 
představuje plnění na 105,2 %. Z hlediska struktury příjmů vykazují největší položku daňové 
příjmy (4.609 tis. Kč), následují přijaté dotace (1.175 tis. Kč), nedaňové příjmy (617 tis. Kč) 
a částkou 5 tis. Kč kapitálové příjmy za prodej pozemků. Srovnání dynamiky příjmů s rokem 
2008 je pozitivní u přijatých dotací a nedaňových příjmů za pronájmy. Ke snížení došlo u 
kapitálových příjmů a u daňových příjmů pravděpodobně v důsledku probíhající hospodářské 
recese. Uvedené skutečnosti se promítly do tvorby celkových příjmů snížením o 116 tis. Kč 
ve srovnání s předchozím rokem.
V čerpání celkových výdajů (4.772 tis. Kč) je vykazováno snížení oproti roku 2008 o 404 tis. 
Kč, zejména v důsledku nižšího čerpání kapitálových výdajů. V roce 2009 nebyla realizována 
žádná  investiční  akce,  kapitálové  výdaje  ve  výši  446  tis.  Kč  byly  vynaloženy  na 
profinancování projekčních prací na akce připravované k realizaci v roce 2010 (cyklostezka 
Krásensko-Podomí-Ruprechtov;  výstavba  a  odbahnění  vodní  nádrže;  územní  plán 
Ruprechtov). Běžné výdaje v objemu 4.326 tis. Kč jsou meziročně srovnatelné.
Z neinvestičních akcí byla provedena oprava litinového kříže u silnice na výjezdu k Podomí 
nákladem 130 tis. Kč s dotací 50 tis. Kč z Ministerstva kultury. Další dotace obdržela obec z 
rozpočtu Jihomoravského kraje na úroky z úvěru ve výši 138 tis. Kč; na provoz jednotky 
SDH 77 tis. Kč a na již zmíněné projektové práce připravovaných akcí (cyklostezka, územní 
plán) v celkové částce 285 tis. Kč. Významnou dotační položkou jsou finanční prostředky 
poskytnuté prostřednictvím Úřadu práce z Evropského sociálního fondu a z fondu Lidské 
zdroje na mzdy zaměstnanců na veřejně prospěšné práce ve výši 472 tis. Kč. Na zavedení 
Czech-Pointu obdržela obec dotaci 80 tis. Kč.
Příspěvek z obecního rozpočtu zřízené příspěvkové organizaci Mateřské škole Ruprechtov 
představuje částku 310 tis. Kč. Výší příspěvku byl zajištěn ve školce celodenní provoz bez 
omezování výuky v důsledku nižšího počtu žáků v předchozím školním roce.
Financování  potřeb  obce  bylo  během  roku  plynulé  bez  výkyvů  včetně  pravidelných 
čtvrtletních splátek investičního úvěru a plateb úroků. Roční splátka činí 536 tis. Kč a na 
úrocích bylo zaplaceno téměř 200 tis. Kč.
Hospodaření v roce 2009 neovlivnily žádné významné organizační a metodické změny.

Platby poplatků
Poplatek za odvoz odpadů byl vybírán ve výši 420,-- Kč od občanů s trvalým pobytem a ve 
výši 450,-- Kč za nemovitost užívanou k rekreačním účelům.
Poplatek za vodné činil 23,20 Kč/m3 a poplatek za stočné činil 28,50 Kč/m3. Poplatek ze psů 
zůstal ve výši 70,-- Kč. 



3. PRŮMYSL, ZAMĚDĚLSTVÍ, OBCHOD

V  této  kapitole  jsme  v  průběhu  roku  nezaznamenali  žádných  větších  změn.  Pouze  v 
souvislosti  s  celkovou  krizí  hospodářství  se  projevil  i  útlum  v  ruprechtovské  firmě 
Soustružení Kalousek. S úbytkem práce přišel i úbytek zaměstnanců ve firmě. 

Po roční přestávce opět dochází k výměně nájemníků v pohostinství TJ Sokol. Pan Trubák 
končí nájemní vztah k 30. září a hospodu přebírá pan Petr Kropáč, který se přistěhoval i s 
rodinou do bytu v budově pošty čp. 251.

I soukromá restaurace u Andrlů zaznamenala změnu. Vzhledem k malé návštěvnosti odchází 
Michal Andrle  v říjnu do zaměstnaneckého poměru a restaurace mění provozní dobu - denně 
pouze od 16 hodin. 



4. VÝSTAVBA V OBCI, DOPRAVA, SPOJE

Vzhledem k celkové hospodářské krizi pokračuje stavební útlum v obci. Dalším důvodem je 
také příprava projektů na větší stavební akce, které můžeme financovat pouze z dotačních 
prostředků státního rozpočtu nebo různých evropských fondů. 

Kompostárna
Jedním z  mikroregionálních  projektů,  na  kterém na  kterém se  obec  aktivně  podílela  již 
několik  roků,  bylo  získání  dotací  na  likvidaci  bioodpadů  kompostováním.  Po  několika 
pokusech  a  zaangažování  různých  obcí  byla  nakonec  podána  v  září  žádost  o  dotaci  ze 
Státního  fondu  životního  prostředí  na  vybudování  kompostárny  v  Krásensku  a  pořízení 
mobilního  zařízení  na  svoz  a  přípravu  bioodpadu  k  uložení  na  kompostárnu  pro  obce 
Krásensko, Podomí, Ruprechtov, Ježkovice a Račice-Pístovice. 

Cyklostezka 
Druhým  připravovaným  významným  mikroregionálním   projektem  byla  cyklostezka 
Krásensko-Podomí-Ruprechtov, která propojí všechny tři obce a současně umožní bezpečný 
příjezd dětí k základní škole v Podomí. 30. října byla podána žádost o dotaci z Regionálního 
operačního  programu  na  výstavbu  cyklostezky  v  objemu  cca  15  mil.  Kč.  Této  žádosti 
předcházel  dlouhý  proces  vypracování  projektové  dokumentace;  kontaktování  vlastníků 
dotčených pozemků a uzávírání s nimi Smluv o právu provedení stavby;  územní řízení a 
řízení o stavebním povolení. O náročnosti projektu svědčí i jeho cena, která dosáhla téměř 
750 tis. Kč. V průběhu dvou let, kdy příprava trvala získal svazek obcí dotaci v částce 220 tis. 
Kč, obec Krásensko 150 tis. Kč a v letošním roce i obec Ruprechtov 200 tis. Kč z rozpočtu 
Jihomoravského kraje na vypracování projektové dokumentace. Největším problémem byla 
trasa  cyklostezky.  Zajímavým  řešením  na  ruprechtovské  části  bylo  použití  bývalých 
rozoraných obecních cest, které ale místy nesplňovaly potřebnou šířku. V těchto případech 
bylo nutno použít části pozemků sousedních vlastníků.  Bohužel nesouhlas s použitím těchto 
částí pozemků Jany a Mojmíra Švarcových, čp. 13, PaedDr. Jiřího Grenara, čp. 233 a Jany 
Gregorové,  čp.  11  neumožnil  připravit  projektovou  dokumentaci  tak,  aby  cyklostezka 
navazovala  na  záhumenskou  komunikaci  přímo  v  obci;  posunul  její  začátek  až  na  tzv. 
„Grancváční cestu“ cca 70 m od státní silnice. Nicméně i s tímto handicapem byla žádost 
podána. 

Územní plán
V  letošním  roce  pokračovala  příprava  návrhu  územního  plánu  obce,  který  připravovalo 
Studio Region Brno. Dokončení návrhu bylo provedeno v termínu do konce září a předáno k 
další administraci Městskému úřadu ve Vyškově. Na zhotovení návrhu obdržela obec dotaci z 
rozpočtu Jihomoravského kraje, která byla přiznána již v roce 2008, ale její realizace spadala 
až do roku 2009. Po dokončení návrhu a stanovení celkových uznatelných nákladů ve výši 
169.500,-- Kč činila dotace 84.750,-- Kč. Další fáze projednávání návrhu územního plánu 
budou pokračovat v roce 2010.

Rybník
Nejvýznamnějším, nejrozsáhlejším a finančně nejnáročnějším projektem v letošním roce byla 
příprava podání žádosti o dotaci na odbahnění vodní nádrže a současně na výstavbu nové 
retenční  nádrže.  Projektové dokumentace,  nejdříve na legalizaci vodní nádrže a potom na 
vlastní odbahnění a výstavbu nové malé vodní nádrže, která by zachycovala splach z polí, 
zpracovala firma Terra-pozemkové úpravy, Šumperk za celkovou cenu  téměř 200 tis. Kč. 
Žádost  o  dotaci  z  Operačního  programu  životní  prostředí  a  ze  Státního  fondu  životního 
prostředí zpracovala firma AQE advisors Brno za cenu 150 tis. Kč. Náklady na celkovou 



realizaci díla byly projekčně stanoveny na částku cca 17 mil Kč. Podíl dotačních prostředků v 
rámci  vypsané  výzvy  SFŽP  byl  stanoven  na  90  %.  Žádost  byla  podána  ve  stanoveném 
termínu do konce roku 2009. 

Kříž u silnice 
Jediným hmatatelným projektem byla v letošním roce oprava litinového kříže u silnice k 
Podomí.  Touto opravou byl dokončen dlouhodobý program obce na opravu a rekonstrukce 
všech obecních kulturních památek zapsaných na seznamu kulturního dědictví. Opravu opět 
prováděl umělecký kovář Oldřich Bartošek z Křenovic a zlacení  Zdeněk Mayer z Brna. 30. 
června byl kříž za pomocí jeřábu rozebrán, 14. srpna nainstalován zpět na původní místo a 
28.  srpna proběhla  kontrola  pracovníky Národního památkového ústavu v Brně a  odboru 
kultury Městského úřadu ve Vyškově s výrokem bez připomínek. Celkové náklady na opravu 
kříže dosáhly částky 130.180,-- Kč, z toho 50.000,-- Kč bylo uhrazeno z dotace Ministerstva 
kultury. 

Doprava
Dopravní  spojení  linkovou  autobusouvou  dopravou  v  rámci  Integrovaného  dopravního 
systému  je  na  velmi  dobré  úrovni  a  i  dostupnost  autobusů  ve  dny  pracovního  volna  je 
dostatečná.  Od 1.  dubna  však  došlo  k  podstatnému  zvýšení  jízdného a  to  např.  na  trase 
Ruprechtov - Vyškov o 3 koruny na částku 24,-- Kč. 

Telekomunikace
V letošním roce je dokončena stavba druhé telekomunikační věže pro operátora Télefonica 
O2 a provoz sítě z nového vysílače je spuštěn 18. května. 

Informační systém - CzechPoint
Zajímavým celostátním projektem, do kterého se obec zapojila byl tzv. „CzechPoint“. Každá 
obec mohla získat dotaci z Evropského fondu pro regionální rozvoj na pořízení výpočetní 
techniky a zřízení pracoviště Českého podacího a informačního terminálu veřejné správy v 
částce téměř 80 tis. Kč. Obec hned počátkem roku této možnosti využila a zakoupila nový 
počítač, 2 monitory a multifunkční tiskové zařízení. 



5. POLITICKÝ A KULTURNÍ ŽIVOT

Rok 2009 byl  pro  Ruprechtov velmi  bohatý  na  kulturní  události.  Některé  byly  zajímavé 
pouze  pro místní  občany,  ale  některé  dosáhly  i  celorepublikového  významu.  Podrobně o 
jednotlivých akcích od počátku roku:

31.  ledna  se  konala  v  sále  kulturního  domu  valná  hromada  Sboru  dobrovolných  hasičů 
spojená se shromážděním okrsku. Přítomni byli také zástupci SDH obcí Drnovice, Račice. 
Pístovice  a  Habrovany  a  nejdůležitějším  projednávaným  tématem  bylo  příští  uspořádání 
okrsku. 

7. února zazněly tóny hudební skupiny Prorock z Blanska již na 6. obecním plese v sále 
kulturního domu. V jednotlivých vstupech opět vystoupila s předtančením country skupina 
Simarela. Nezklamala ani bohatá tombola - první cena byl poukaz na projížďku čtyřkolkou 
po Drahanské vrchovině, který věnovala firma Peintballatack Vyškov. 

21. února uspořádala Ostatky tradičně místní organizace Českého červeného kříže. Průvod 
masek obcí vyvrcholil večerním posezení s hudbou v sále TJ Sokol a zábavnou tombolou.

1.  března  se konala v klubovně kulturního domu Výroční  členská schůze Českého svazu 
včelařů. Zůčastnilo se asi 20 členů i z obcé Podomí, Krásensko, Ježkovice a Račice-Pístovice.

8.  března  připravil  obecní  úřad  s  členkami  kulturní  komise  Dětský  maškarní  karneval. 
program na téma „Večerníček, aneb z pohádky do pohádky“ byl opět zakoupen od Domu dětí 
a mládeže Vyškov. V bohaté tombole pro děti bylo připraveno 150 cen. Zúčastnilo se asi 40 
masek se svými rodiči i prarodiči.

22. března se sešli členové Českého zahrádkářského svazu na svojí výroční členské schůzi v 
klubovně  kulturního  domu.  Zpestřením  jednání  byla  zajímavá  beseda  o  ochraně  proti 
škůdcům, kterou připravil pan Kubiš ze zahrádkářského svazu.

V pátek 27. března  v kulturním domě poprvé vystoupilo občanské sdružení KDO-Krásenští 
divadelní  ochotníci  se  svým  humoristickým  představením  „Chlapi...  ,  hlavně  bez  bab“. 
Stovka návštěvníků se 2 a půl hodiny dobře bavila sice amatérskými, přesto dobrými výkony 
herců. 

29. března měli svoji valnou hromadu také členové Tělocvičné jednoty Sokol, která se konala 
za malé účasti v sále TJ.

10.  dubna  na  Velký  pátek  probíhalo  po  celý  den  vysílání  Českého  rozhlasu  Brno  z 
Ruprechtova.  Bylo  to  v rámci  velkého projektu „Moravská rodina“ k 85.  výročí  vysílání 
Českého rozhlasu  Brno.  V průběhu dne  v  jednotlivých  telefonních  vstupech  do rozhlasu 
promluvily  nebo  zazpívali  učitelka  v  důchodu  Jiřina  Daňková,  čp.  152,  starostka  obce 
Světlana Švarcová, čp. 72, děti z mateřské školy, manželé Stanislava a František Musilovi, 
čp. 191 a Lucie Mikolášová, čp. 43. 

Velikonoce jsou každým rokem krásná příležitost k otevření doškové chaloupky, instalování 
nové výstavy, předvedení nově získaných exponátů do vybavení chaloupky a také k soutěži o 
nejkrásnější  velikonoční  vajíčko.  I  letos  12.  dubna  se  tato  akce  hodně  vydařila.  Přibylo 
vajíček  odevzdaných  do  soutěže,  ale  také  těch,  které  přispěly  k  vyzdobení  chaloupky  a 
pomlázkovníku.  Přibylo  také  návštěvníků  chaloupky,  kteří  se  o  otevření  dověděli  z 



Vyškovských  novin  nebo  Drahanských  listů.  Měli  možnost  si  prohlédnout  zajímavé 
velikonoční  dekorace,  soutěžní  vajíčka  a  také  výstavu  výtvarných  prací  na  téma  Jaro  a 
Velikonoce,  kterou  připravila  Hanka  Voščeková  s  dětmi  z  mateřské  školy  a  výtvarného 
kroužku. Soutěž o nejkrásnější velikonoční vajíčko měla v letošním roce již tři kategorie a 
také  se  objevily  nové  techniky  nebo  materiály  zdobení  vajec.  Nejkrásnější  vajíčko  v  I. 
kategorii mladších dětí měl Staníček Adler, druhé místo získal Ondra Vošček a třetí Linda 
Matušková. První místo v II. kategorii starších dětí získala Vendulka Zouharová, druhé místo 
Pavlík Houšť a třetí Matěj Vošček. Vítězkou kategorie dospělých byla se svými kraslicemi 
škrabanou technikou paní  Radka Zouharová z Blanska,  která  také vajíčka s  vyobrazením 
doškové chaloupky, větrného mlýna a kostela sv. Václava chaloupce 

19.  dubna  se  v  sále  kulturního  domu  uskutečnilo  druhé  divadelní  představení  tentokrát 
Divadla  Husa  na  provázku  z  Brna.  Představení  „Autobus  na  lince  č.  21“  jednoho  herce 
mnohé návštěvníky překvapilo a snad ani příliš nenadchlo. Ovšem herecký koncert Vladimíra 
Hausera v jediné roli byl vynikající. Trošku nás překvapila malá účast i vzhledem k tomu, že 
senioři  měli  představení  zdarma  a  spolupořádajícími  obcemi  bylo  Podomí  i  Krásensko s 
vypraveným zvláštním autobusem. 

Letos již podruhé připravila kulturní komise Pálení čarodějnic s doprovodným programem u 
vodní  nádrže v areálu pana Antonína  Trávníčka.  Tentokrát  však nepřálo počasí,  takže  se 
netradičně hranice s čarodějnicí zapálila až večer 1. května. Zajímavému programu a hojné 
účasti to však neublížilo. Děti si mohli zahrát zajímavé soutěže a hry, opéct uzeninu a projet 
se  na  koních.  Projížďku  opět  zajistil  Ondra  Švarc,  čp.  18.  Originální  cenu  -  přelet  nad 
„Alpami“ - absolvoval na židličce vítěz soutěže o nejkrásnější čarodějnici Vojta Zahálka. 

30.  května  se  po  dlouhé  době  konalo  v  obřadní  síni  obecního  úřadu  vítání  nových 
ruprechtovských  občánků.  Pozvání  starostky  k  slavnostnímu  přivítání  mezi  občany 
Ruprechtova tentokrát přijali Luboš a Lenka Minksovi se synem Matiasem, čp. 165 a Marie a 
Ladislav Matuškovi se synem Radkem, čp. 57.

Ve dnech 5. a 6. června se konaly volby do Evropského Parlamentu. Voliči mohli volit své 
zástupce do EP z 33 kandidátních listin volebních stran. V ruprechtovském volebním okrsku 
bylo voleno 14 stran. Podrobnější informace:
Počet voličů celkem                          475
Počet voličů u voleb                          154
Počet platných hlasů                          153
Volební účast                                     32,42 %

Volené strany s počtem obdržených hlasů:
KDU ČSL                                                     28
Věci veřejné                                                   7
ODS                                                              23
Demokratická strana zelených                       1
SDŽ-Strana důstojného života                       3
Moravané                                                        1
Nejen hasiči a živnostníci .....                         1
KSČM                                                           25
„Starostové a nezávislí-Vaše alternativa“      4
Strana svobodných občanů                             2
SNK Evropští demokraté                                1
Koruna česká                                                   1



Dělnická strana                                                1
ČSSD                                                             55
                                                            
16. června oslavila 95. narozeniny nejstarší občanka Ruprechtova paní Anna Gottvaldová, čp. 
129. S blahopřáním a dárkem ji navštívili starostka a místostarosta. 

27. června tradičně připravili táborák na ukončení školního roku členové Sboru dobrovolných 
hasičů.  Počasí přálo,  občerstvení  bylo  připraveno a jako hosté se objevili  i  členové SDH 
Račice. 

23. září bylo emisním dnem České pošty. Tento den byla vydána nová poštovní známka s 
vyobrazením  kamenného  větrného  mlýna  v  hodnotě  10,--  Kč,  která  propaguje  nejen 
nejvýznamnější  ruprechtovskou kulturní  památku,  ale  také  Ruprechtov.  V tento  den byla 
ruprechtovská pošta otevřena až do 19 hodiny a zájem filatelistů o známku i „obálku prvního 
dne“  byl  ze  všech  koutů  naší  vlasti.  Slavnostní  křest  známky  společně  se  známkou  s 
vyobrazením biedermeierovských kamen umístěných ve vyškovském Muzeu se konal právě v 
jeho  prostorách  14.  října.  Klub  filatelistů  připravil  k  této  příležitosti  malou  výstavu 
zajímavých  poštovních  známek,  dětský  folklorní  soubor  Klebetníček  zahájil  svým 
vystoupením a samotný křest probíhal za asistence „pošťáků“ v dobových uniformách. Vedle 
zástupců České pošty se křtu zúčastnil  senátor Ing. Ivo Bárek, majitelka mlýna, starostka 
obce, zástupci Městkého úřadu ve Vyškově a také autoři rytin obou známek. 

Nejvýznamější ruprechtovskou kulturní akcí jsou každoročně Václavské hody. Letos byly i 
vzhledem k návštěvě Svatého otce Benedikta XVI. 27. září v Brně, rozděleny do dvou dnů 
soboty a pondělí. V sobotu 26. září tradiční krojované hody s průvodem stárků, rychtáře a 
rychtářky obcí a svátečním programem u kulturního domu. Ing. Václav Cendelín, čp. 5 jako 
rychtář  a  Stanislava  Musilová,  čp.  191  jako  rychtářka  zahájili  program  ruprechtovským 
„hodovým  právem“,  malá  děvčátka  zatančila  směs  tanců  na  lidové  písně  a  hlavním 
programem bylo  předvedení  Moravské  Besedy stárky.  Se  všemi  tance  nacvičila  Světlana 
Švarcová,  čp.  72  ve  spolupráci  s  RNDr.  Libuší  Kraváčkovou,  čp.  53.  Celé  odpoledne  v 
průvodu  i  k  tanci  hrála  skupina  Olšověnka  z  Jedovnic.  Večerní  zábava  opět  začala 
předvedením Moravské Besedy a potom už 250 platících návštěvníků tančilo a poslouchalo 
hudební skupinu Medium z Blanska. 
V pondělí 28. září začal  program u nově zrekontruovaného litinového kříže u silnice směrem 
k  Podomí.  Slavnost  zahájila  starostka  obce  a   vysvěcení  provedli  faráři  církve 
římskokatolické otec František Opletal a otec Jan Plodr, farář církve československé husitské 
bratr  Martin  Kopecký  a  sestra  kazatelka  Helena  Ladičová  za  veliké  účasti  občanů.  Po 
průvodu  k  doškové  chaloupce  program  pokračoval  na  prostranství  u  chaloupky  Znovu 
zatančila  svoji  skladbu  malá  děvčata  a  Moravskou  Besedu  předvedli  stárci.  V  doškové 
chaloupce  byly  instalovány  tentokrát  dvě  výstavy:  část  výstavy  „Pospolu“  o  pospolitém 
životě v mikroregionu, kterou vytvořili  studenti Masarykovy univerzity v Brně a autorská 
výstava šperků z minerálů a stříbra a jejich fotografií Kateřiny Kličkové z Podomí. 
Po oba hodové dny byla významná spolupráce s Pivovarem Vyškov, který zajistil posezení i 
prodej piva nejen u kulturního domu, ale i u doškové chaloupky. Důležitá byla i spolupráce s 
Dopravním inspektorátem Policie ČR, jejíž příslušníci asistovali při zmírnění rychlosti po oba 
dny a v pondělí při svěcení kříže dokonce při zastavení dopravy.

7.  října  se  starostka  společně  s  místostarostou  zúčastnili  prezentace  nové  zlaté  mince  s 
vyobrazením ruprechtovského větrného mlýna, jako významné technické kulturní památky. 
Mince  byla  představena  v  rámci  emisního  dne   České  národní  banky  v  prostorách 
Technického  muzea  v  Brně  za  přítomnosti  guvernéra  ČNB,  předsedy  ústavního  soudu, 



majitelů mlýna, autora mince a mnoha dalších. Mince má nominální hodnotu 2.500 Kč a je 
součástí emise 10 mincí s vyobrazením technických památek vydávaných v průběhu pěti let. 
Skutečná prodejní hodnota mince je cca 6.500 Kč. O této významné akci informoval tisk i 
televize. 

17.  října  se  v prostorách kulturního  domu uskutečnila  “Děkanáda“  -   setkání  křesťanské 
mládeže  farností  Krásenska,  Vyškov,  Dědice  a  Švábenice.  Programem  byla  kulturní 
vystoupení divadelních představení s náboženskou tématikou. 

14.  listopadu připravila  místní  organizace Českého svazu včelařů v sále  kulturního domu 
odbornou  přednášku  na  téma  „Ošetřování  včelstev  během  roku  s  využitím  nejnovějších 
poznatků“, kterou přednesl ředitel Výzkumného ústavu včelařského Ing. František Kamler. 
Účast asi 90 včelařů z širokého okolí překvapila i samotné pořadatele, ale také ocenila jejich 
snažení v tak zajímavém odvětví jako je včelařství.

21. listopadu přijali pozvání starostky k slavnostnímu uvítání nových občánků manželé Pavel 
a Helena Ouještí se synem Václavem, čp. 4 a Lenka Kocmanová se synem Michalem, čp. 97

4. prosince se již podruhé rozzářil velký ruprechtovský vánoční strom u hasičské zbrojnice. 
Krásné vystoupení s lampionky připravily s dětmi mateřské školy ředitelka Dana Konopková, 
čp. 68 a učitelka Hana Voščeková, čp. 84. Se staršími dětmi nacvičila program předsedkyně 
kulturní komise Magda Opletalová, čp. 80. Již tradičně byly připraveny koláče a svařené víno 
a čaj na zahřátí. 

6. prosince pak připravily členky místní organizace Českého červeného kříže pro děti v sále 
kulturního domu „Mikulášskou nadílku“ plnou zábavy, her a balíčků od Mikuláše. 

Poslední kulturní akcí v roce byl 22. prosince koncert scholy v kostele sv. Václava. Součástí 
koncertu byla prezentace fotografií - Putování po Jeruzalémě. 

Výtvarný kroužek
Po  celý  rok  opět  pracoval  výtvarný  kroužek  při  kulturní  komisi.  Předsedkyně  Magda 
Opletalová,  čp. 80 a členka komise Hana Voščeková, čp. 84 připravily pro děti  zajímavá 
témata na zhotovení různých výrobků a dekorací 29. ledna, 20. března, 30. června, 27. října a 
21. prosince. 



6. TĚLOVÝCHOVA

V obci  je i  ke konci  roku 2009 pouze jedna organizace,  která  se zabývá tělovýchovou - 
Tělocvičná  jednota  Sokol  Ruprechtov,  která  čítá  74  členů.  V  čele  organizace  pracuje 
sedmičlenný výbor se starostou bratrem Františkem Musilem, čp. 191. Práce organizace je 
zaměřena na tři stěžejní oblasti - cvičitelské zajištění pravidelného cvičení mladších žáků, 
dorostenců, mužů, žen a zdravotní cvičení seniorek, které probíhá v sále kulturního domu; 
péči o vlastní majetek - sokolovnu a účast na akcích pořádaných Župou Dr. Bukovského ve 
Vyškově. 

18. dubna se zúčastnili 4 členové Župního přeboru ve sportovní gymnastice, na 1. místě se 
umístil  Jan  Sadílek,  čp.  153;  15.  dubna  3  členky  soutěžily  v  rámci  župy  o  nejkrásnější 
velikonoční vajíčko. Z 80 přihlášených obsadily 1., 2. a 8. místo; 2. května se opět 4 cvičenci 
zúčastnili Župního přeboru sokolské všestrannosti v atletice, 1. místo si odvezl Marek Coufal, 
čp. 86; Župního jarního pochodu v Jeseníkách se 16. května zúčastnili 2 členové; vždy po 
čtyřech členech se naše jednota účastnila i Župního zálesáckého závodu zdatnosti 3. října a 
Župního přeboru v plavání 14. listopadu. Proškoleni pro cvičitele III. třídy ve dvou etapách s 
ukončením závěrečnou zkouškou byli tři členové jednoty. 

V rámci údržby sokolovny jednota zabezpečila  výměnu druhé poloviny střešní krytiny za 
pomoci dotace 40 tis. Kč poskytnuté z Župy Dr. Bukovského. Od října provozuje restauraci 
opět nový nájemce - ve spolupráci s Pivovarem Vyškov Petr Kropáč, čp. 251.

Tradičně se TJ Sokol podílí na akcích organizovaných obcí - v dubnu to byl sběr železného 
šrotu a v září pořádání Václavských hodů.

Mimo aktivity TJ Sokol se objevil v obci nový mladý sportovní talent v plavání, dvanáctiletý 
Martin  Hořava,  čp.  89.  Již  v  dubnu  byl  představen  ve  Vyškovském  deníku  v  anketě 
„Hvězdný výkon“, z Letního mistrovství republiky v Kopřivnici 20. a 21. června si přivezl z 
6  disciplin  2x  zlato,  1x  stříbro  a  1x  bronzovou  medaili.  Na Letní  olympiádě  mládeže  v 
Táboře reprezentoval Jihomoravský kraj a zajistil si svými výkony 2x 1. místo, 2x 2. místo a 
1x  3.  místo  a  přispěl  tak  k  2.  místu  Jihomoravského  kraje.  12.  prosince  na  Mistrovství 
republiky  dvanáctiletých  v  Prostějově  završil  úspěšně  rok  2009  dvěma  zlatými  a  jednou 
stříbrnou  medailí.  Za  tyto  své  výkony  byl  navržen  mezi  nejlepší  dvanáctku  sportovců 
Vyškovska 2009.

Již druhý turnaj v zajímavé disciplíně paintballu připravila na hřišti za školkou 4. dubna firma 
PaintballAtack Vyškov.  Velký počet diváků se bavil  zajímavou hrou, občerstvení zajistila 
Restaurace Andrle. 

7.  října  se  ruprechtovský  rybník  stal  dějištěm  mezinárodního  mistrovství  ČR  v  letním 
přírodním  víceboji  Summer  Survival  2009,  konkrétně  přírodního  plavání  vojenských 
družstev. Vzhledem k rozsáhlé propagaci se na tento zajímavý sport přišlo podívat spoustu 
návštěvníků i žáci za základní školy v Podomí.

Každoroční Silvestrovský kopanec 31. prosince opět připravila ulice „Nezávislá“. Souboj v 
malé kopané mezi ženatými a svobodnými tentokrát skončil vítězstvím ženatých 11:5. Pro 
zpestření se konala teké dovednostní soutěž - trefení láhve zavěšené na konstrukci branky. 
Vítězem se stal  Miroslav Tomášek,  čp.  79. Občerstvení pro hráče i  diváky zajistili  Alois 
Gottvald, čp. 235 a Ing. Pavel Pajdla, čp. 248.



7.  POČASÍ

Počasí roku 2009 je zajímavé nezvykle teplým dubnem a prosincem, dokonce v dubnu je 
Česko nejteplejší oblastí v Evropě a velikonoce jsou nejteplejší od roku 1962. Naproti tomu 
nás po celý rok sužují silné větry a velmi chladný červen. Podle meteorologů ze zpráv TV je 
chladné červnové počasí v Evropě způsobeno výbuchem sopky v březnu na Kamčatce, kdy se 
do  stratosféry  dostává  velké  množství  prachových  částic.  Také  četné  dešťové  srážky 
způsobily povodňovou aktivitu především v Jižních Čechách a na Severní Moravě. Nejvíce 
postižen byl Jeseník nad Odrou, kde si voda vyžádala 14 lidských životů. Poslední měsíc v 
roce - prosinec - si s námi pohrával počasím téměř aprílovým. 

4. ledna začalo sněžit a s přestávkami drobně sněží celý měsíc. Teploty do 20. 1. až -17°C 
přes noc, přes den -10°C. Konec měsíce mírné oteplení.

V únoru se otepluje až na 5°C a odtává všechen sníh. Od 10. 2. ochlazení a silné sněžení.  
Sněží s teplotami do -8°C až do konce měsíce.

Začátek měsíce března je opět ve znamení oteplení a roztávání sněhu, začíná také pršet. Od 
16. do 20. 3. polojasno až slunečno, teploty až 8°C. Do konce měsíce pak dešťové přeháňky, 
mlhy a teploty i k -8°C.

S příchodem dubna se začalo oteplovat, občas déšť, teploty 8 - 15°C, slunečno, 11. 4. teplotní 
rekord 23°C. Teplé počasí trvá až do 25. 4., potom se začíná opět ochlazovat. 

V průběhu května je počasí slunečné, občas s dešťovými přeháňkami, teploty od 16°C do 
25°C; poslední týden prudké ocvhlazení na 7°C.

V červnu pokračuje chladné počasí s dešťovými přeháňkami,  teploty do 15°C. Od 13. 6. 
prudké oteplení, teploty až ke 30°C. Od 17. 5. opět ochlazení, přeháňky a vytrvalý déšť až do 
konce měsíce. 

S  příchodem  července  se  počasí  uklidňuje,  teploty  až  ke  30°C,  velká  vlhkost  až  90%, 
slunečno, občas přeháňky, objevila se i přívalová bouřka. Od 17. 7. se opět prudce ochlazuje 
až na 18°C až do 23. 7., pak se opět otepluje na letní teploty.

Celý srpen trvá krásné letní počasí, slunečno, dusno, teploty kolem 30°C. Výjimku tvoří dny 
4. 8., 11. - 13. 8. a 22. - 23. 8, kdy se vždy prudce ochladí. Poslední srpnové dny od 29. 8. je  
chladno a prší.

Celé září je ve znamení stálého počasí. Polojasno, jasno až slunečno, občas přeháňka nebo 
déšť a teploty kolem 20°C.

V říjnu pokračuje chladnější počasí, teploty do 15°C, 7. 10. přichází poslední záchvěv léta s 
teplotními  rekordy až 27°C až do 10. 10. Pak přichází  ochlazení,  déšť,  silný ledový vítr, 
teploty kolem nuly a 14. 10. padá v Ruprechtově první sníh. Do konce měsíce trvá chladné 
počasí, střídá se polojasno, mrholení a teploty mezi -5°C až +5°C.

V listopadu zůstávají teploty kolem nuly, 3. 11. opět sněží, ale sněhová pokrývka se do dvou 
dnů rozpouští. Mírné počasí trvá a ke konci měsíce se dokonce při slunečném počasí otepluje 
až na 10 - 12°C.



I v prosinci zůstává počasí podobné s drobnými výkyvy. 2. 12. se přehnal orkán, který ale 
nezpůsobil větších škod, potom pokračuje počasí na prosinec nezvykle teplé a až do 13. 12. 
padají teplotní rekordy. 14. 12. ochlazení na -8°C a sněžení; 20. a 21. 12 nejstudenější dny s 
teplotami  -20°C;  23.  12.  prudká  obleva,  teplota  na  nule  a  25.  12.  dokonce  +10°C.  31. 
procsince vytrvale prší a teplota je +6°C. 



8. POHYB OBYVATELSTVA

V roce 2009 se zvýšil počet obyvatel obce s trvalým pobytem o 7 občanů. Úmrtí a narození 
jsou v rovnováze; počet obyvatel zvyšují přistěhovaní do naší obce.  

Přistěhovaní: 
5.1.            Pavla Zaoralová                     do čp. 46
26. 1.         Jaroslav Hasala                                 91
26. 1.         Hana Hasalová                                  91
2. 2.           Petr Vítek                                        198
18. 2.         Zdeňka Gottvaldová                        150
18. 2.         Pavel Gottvald                                150
18. 2.         Pavel Gottvald                                150
22.4.          Petr Kropáč                                     251
22.4.          Marie Kropáčová                            251
22.4.          Veronika Kropáčová                       251
15.6.          Jana Plisková                                  217
29.6.          Tomáš Kučera                                   85
1.7.            Stanislav Schovanec                       162
1.7.            Petra Schovancová                          162
1.7.            Jana Schovancová                           162
1.7.            Erika Schovancová                         162

Odstěhovaní:
7.1.            Lucie Grycová                           z čp. 102
28.1.          Zdeňka Vévodová                              113
2.2.            Rostislav Mazal                                 155
18.2.          Alois Rosenberg                                158
11.5.          Jan Vágner                                         169
11.5.          Ivana Vágnerová                                169
11.5.          Viktor Vágner                                    169
11.5.          Daniel Vágner                                    169
24.6.          Zuzana Křetínská                               106
2.9.            Marie Gottvaldová                             207

V rámci obce se ještě přestěhovali Jaroslav Hasala z čp. 91 do čp. 185 a Antonín Zemánek z 
čp.  48  do  čp.  62.  K přechodnému  pobytu  občana  EU byla  11.  11.  na  čp.  85  se  synem 
Lubomírem přihlášena Eva Janisková, provdaná Kučerová.

Sňatek uzavřeli:
6.6.     Lucie Viktorová, čp. 198 a Petr Kropáč, čp. 198
4.9.     Miroslava Jurová, čp. 118 a Vlastimil Kala, čp. 118

Narodili se:
5.3.       Adéla Michálková           čp. 198
26.3.     Radek Matuška                       57
20.5.     Václav Oujeský                        4
25.6.     Michal Kocman                      97
3.11.     Daniel Rapčák                      230
30.11.   Ondřej Mikoláš                      43
16.12.   Dominik Kropáč                   198



V letošním roce zemřeli:
5.1.      Marie Daňková             78 roků    z čp.  33
7.2.      Marie Benešová            81                      79
4.3.      Ladislav Šebela             73                      15
26.3.    Vítězslava Novotná       83                    202
2.5.      Miroslav Střelec            63                    142
19.6.    Jaromír Bílek                 87                    209

K 31. 12. 2009 byl aktuální počet obyvatel s trvale hlášeným pobytem v obci 578. 

Zajímavosti
Zajímavostí v letošním roce je 1. srpna přistěhování romské rodiny na hájenku u silnice k 
panu Škrabalovi, která je v k. ú. Ježkovice.  2 jejich děti  dokonce nastoupily do mateřské 
školy v Ruprechtově. Po týdnu 8. srpna se rodina opět odstěhovala.

vydavatel: Obec Ruprechtov, neprošlo jazykovou úpravou, sazba Rudolf Grenar, www.ruprechtov.cz


